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Po 50
»Nacizem je bil sovražnik člo

veštva in , končno, tud i same 
Nemčije. Ta je za krivde tega 
nesramnega režima plačala veli
kansko ceno: znaten del njenega 
ozemlja in prebivalstva ji je bil 
odtrgan in nato 40 let zasužnjen  
po drugačni in povrh še tuji to
talitarni diktaturi. Zahvaljujoč se 
premirju 8. septembra, ki je bil 
zelo slabo izveden, a legitim no  
sklenjen — vsaka država ima 
namreč neodtujljivo pravico, da 
izstopi iz izgubljene vojne in da 
reši, kar se rešiti more — je Itali
ja bila mnogo na boljšem, čeprav

DRAGO LEGIŠA

so tudi njej amputirali najbolj 
italijanska mesta in mesteca, nji- 
hovo prebivalstvo pa je tedaj do
živelo zverinske fojbe« (podčrtal 
D.L.).

Tako p iše doživijen jsk i se
nator Leo Valiani v milanskem  
dnevniku Corriere della sera (6. 
Lm.). Znani italijanski antifašist 
in povojni aktivni politik v vrstah 
republikanske stranke očitno tu
di tokrat ne more iz lastne kože 
(rojen je bil na Reki), ko v dru
gače solidnem članku omenja po
sledice izgubljene vojne v takrat
ni Julijski krajini, Istri in na Re
ki. Kot že nekajkrat v preteklo
sti ta pisec nadaljuje z navaja
njem polresnic in s posploševa
njem dogodkov, s čimer se v ši
roki italijanski javnosti, ki svo
jo zgodovino zelo slabo ali sploh  
ne pozna, spravlja v najslabšo 
luč naš slovenski živelj na Pri
morskem.

Te dni mineva pol stoletja od 
tistih septembrskih dni, ko je po 
četrtstoletni fašistični rodomomi 
politiki našemu ljudstvu na Pri
morskem zasijal žarek upanja, da 
bo končno le svobodno zadiha
lo. Oboroženi upor proti črnemu 
režimu, ki ga je do tedaj vodila 
peščica pogumnih in drznih fan
tov, je ob kapitulaciji zadobil 
množične razsežnosti, kar se fa
šistom in njihovim podrepnikom  
Prej ni niti sanjalo. Na Primor
skem je tedaj zares množično pri
šla do izraza zavest, da ima ljud
stvo, obsojeno na narodno smrt, 
sveto pravico, da se proti geno
cidu upre z vsem i sredstvi, tu
di z orožjem. V takih razmerah 
Se je naše ljudstvo tudi povsem  
legitimno zavzemalo za združi-
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Evgen Bavčar, naš kulturni ambasador v Parizu

Vedno me je zanimalo slovenstvo 
v vseh njegovih dimenzijah«

Letošnji študijski dnevi Draga so se pričeli s posegom Evgena Bavčarja, 
ki je predaval o »Pariškem pogledu na Slovenijo«. Sam namreč že vrsto let 
živi v  francoski prestolnici, kjer si je z vztrajnim delom pridobil ugledno me
sto v  tamkajšnjih zahtevnih kulturnih krogih, kot književnik, likovni kritik, 
pa tudi kot odličen fotograf. Ti zadnji dejavnosti sta še posebno nenavadni, 
saj Evgen Bavčar ne vidi, pač pa umetnost tako živo občuti z vsemi drugimi 
čutili, da so njegovi izdelki res umetniško dovršeni. Objavile so jih že številne 
svetovne revije in publikacije v  Evropi kot tudi na ameriški celini. Pred kakim 
mesecem pa smo lahko o njem brali tudi v tedenski prilogi dnevnika Corriere 
della sera, v kateri je bilo tudi nekaj Bavčarjevih fotografskih posnetkov.

Po predavanju v Dragi seje Evgen Bavčar še nekaj dni zadržal pri sestri 
v  Lokavcu, kjer je bil tudi sam rojen in kamor se rad, ko mu je le mogoče, 
vrača. V Parizu živi že 21 let. Tja se je odselil, ker je »hotel v metropolo, želel 
doživeti širša obzorja, občutiti pestrost različnih kultur, kozmopolitizem...« 
Med svojim postankom v  Sloveniji je bil v teh dneh precej zaposlen, saj so 
ga kot uveljavljenega kulturnika klicali sem in tja. V  Ljubljani seje med dru
gim udeležil zasedanja centralnega odbora Svetovnega slovenskega kongresa, 
v Vilenici pa bo tudi prisoten na istoimenskem srečanju književnikov.

Začnimo najprej pogovor s 
Študijskimi dnevi Draga, kjer ste 
bili prvič gost. Ste to prireditev 
poznali že prej in kaj ste na njej 
predavali?

Za Študijske dneve Draga sem ve
del, kot je zanje vedel vsakdo, ki se je 
za slovenstvo zanimal. Dolga leta je 
ta prireditev veljala za marginalno 
srečanje, čeprav je njen pomen tudi 
v  tem, da je pripomogla k novi slo
venski zavesti. Za te študijske dneve 
je tudi značilno, da je na njih vselej 
prihajalo do izraza izrazito slovensko 
gledanje na krščanstvo. To bi moral 
poznati vsak slovenski intelektualec, 
ne glede na to, ali je veren ali ne. Gre 
pač za neko karakteristiko našega na
roda. Draga je obenem tudi vedno 
poudarjala neke vrednote, ki so te

ko razvijala bolj svobodna misel kot v 
Sloveniji.

Kar zadeva vsebino mojega preda
vanja, bi povedal, da sem predvsem 
skušal prikazati dve temeljni tenden
ci: provincialistično in kozmopolitsko 
ali z drugimi besedami med težnjama 
»biti prvi v vasi« in »biti pomemben

Iz vsebine:

A. Kodelja: med asimilacijo 
in integracijo (str. 6)

J. Paljk: Ob 80-letnici 
pesnika V. Beličiča (str. 3)

A. Bratuž: Ob ruskih 
zvokih pri jezeru (str. 6)

Štirje ravnatelji zapuščajo šolo
(str. 4)

meljne in brez katerih ne gre. Po
membna je tudi, ker je bil prav tu eden 
začetnih znakov življenja Svetovnega 
slovenskega kongresa. V  preteklih le
tih pa seje na teh študijskih dneh lah-

v  svetu«. Poudaril sem nujnost po 
kozmopolitskem gledanju na svet, ki 
vodi v  uspeh v drugih državah pa tu
di k neki širši slovenski planetarni za
vesti. V svojem referetu sem tudi na
vedel nekaj primerov iz naše zgodovi
ne. Ti včasih dokazujejo pomanjkanje 
neke kritične distance. Tako posta
ne na primer Črtomir ob sprejemu 
krščanske vere »bolj papeški od pape
ža«. Tudi na našo zgodovimo in ne sa
mo našo sedanjost pa moramo gleda- 

Pogovor je zapisala 
H elena Jovanovič 
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Obisk pri predsedniku deželne vlade
Novi predsednik deželne vlade Fur- 

lanije-Julijske krajine, predstavnik Se
verne lige Pietro Fontanini, je v  Trstu 
sprejel zastopstvo Slovenske skupno
sti. Enourni prijazni razgovor je bil 
posvečen obravnavi najbolj žgočih 
vprašanj, s katerimi se ta čas spopa
dajo Slovenci v Italiji. Delegacija Ssk, 
v  kateri so bili deželni tajnik Ivo Jev- 
nikar, deželni podpredsednik Rafko 
Dolhar, goriški pokrajinski tajnik Ha
drijan Corsi in tržaški pokrajinski 
podtajnik Peter Močnik, je predstavila 
Fontaniniju svoje poglede na vpraša
nja zaščitnega zakona za Slovence, vo
lilnih reform, financiranja kultur

nih dejavnosti slovenske narodnost
ne skupnosti in stikov med Furlanijo- 
Julijsko krajino in Slovenijo. Zavzela 
se je za večjo vlogo deželne uprave in 
v  tej zvezi izrekla predsedniku prizna
nje za programske izjave in druga sta
lišča v korist manjšinskih pravic.

Glede volilnih reform in zahteve 
po zajamčenem zastopstvu slovenske 
manjšine ima, po mnenju Ssk, deže
la po novem ustavnem zakonu velike 
možnosti poseganja, kar zadeva pokra
jinske, občinske in rajonske volitve. 
Ob spreminjanju deželne volilne za
konodaje pa bi morala upoštevati tu-
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Ssk o nezaslišani odločitvi poštne uprave

Hud udarec sožitju
RADIO TRST A

■  ČETRTEK, 9, septembra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Duh časa in čar odra 
v spom inih Jožeta Babiča; 9.15 Muzeji v 
naši deželi; 10.00 Poročila; 11.40 Lev Ni
kolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 12.00 Voj
na je obrt, kruta in egoistična; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Glasba po 
željah; 14.00 Poročila in deželna kronika;
14.10 Filmska srečanja; 15.00 Poletni m o
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 Četrtkova srečanja.
■  PETEK, 10. septembra, ob: 7.00 Jutranji 
radijski dnevnik; 8.00 Poročila in deželna 
kronika; 8.10 Duh časa in čar odra v spo
minih Jožeta Babiča; 9.15 Poti, zanimivo
sti in lepote naše dežele; 10.00 Poročila;
11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in 
mir«; 12.00 Razglednice iz Srednje Am e
rike; 12.40 Zborovska glasba iz našega ar
hiva. Moški zbor VasilijMirk s Proseka in 
Kontovela vodi Miran Žitko; 13.00 Opol
danski radijski dnevnik; 13.20 Števerjan 
'93; 14.00 Poročila in deželna kronika;
15.00 Poletni mozaik; 17.00 Poročila in kul
turna kronika; 18.00 Kulturni dogodki.
■  SOBOTA, 11. septembra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Kulturni dogodki; 9.15 
Zlata Jurin: »Dedek, izmisli si pravljico!«;
10.00 Poročila; 11.30 Lev Nikolajevič Tol
stoj: »Vojna in mir«; 12.00 Za črte, za bo
gove nad oblaki; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 15.30 Živeti zdra
vo; 16.00 Bile so stezice...; 17.00 Poročila 
in kulturna kronika; 18.00 Mario Uršič: 
»Franc in njegovi«.
■  NEDELJA, 12. septembra, ob: 8.00 Ju
tranji radijski dnevnik; 8.20 Koledar; 9.00 
Sv. maša iz župnijske cerkve v Rojanu; 
9.45 Pregled slovenskega tiska v Italiji;
10.00 Marko Sosič: »Zgodba o zaspanem  
velikanu in njegovih sanjah«; 11.00 Vladi
mir Jurc - Boris Kobal: »Lahko noč, go
spod...« - radijske zgodbe iz našega vsak
dana; 11.45 Vera in naš čas; 12.00 Na po
čitnice; 13.00 Opoldanski radijski dnevnik; 
13.20 Glasba po željah; 14.00 Poročila in 
deželna kronika; 14.10 Mario Uršič: »Franc 
in njegovi«; 15.30 Z naših prireditev; 17.00 
šport in glasba.
■  PONEDELJEK, 13. septembra, ob: 7.00 
Jutranji radijski dnevnik; 8.00 Poročila;
8.10 Iz Četrtkovih srečanj; 9.15 Otroški 
knjižni sejem. Napisala Lučka Susič; 10.00 
Poročila; 11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: 
»Vojna in mir«; 12.00 Po južnoameriških 
vrhovih; 12.40 Slovenski zbori. Moški zbor 
Srečko Kosovel iz Ajdovščine vodi Klav
dij Koloini; 13.00 Opoldanski radijski 
dnevnik; 13.30 Znaš ta zadnjo?; 14.00 Po
ročila in deželna kronika; 14.10 Filmi na 
ekranih; 15.00 Poletni mozaik; 17.00 Po
ročila in kulturna kronika; 18.00 Moji pri
jatelji za boljši svet.
■  TOREK, 14. septembra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Irena Žerjal: V mreži 
metafor; 9.15 Poti, zanimivosti in lepote 
naše dežele; 10.00 Poročila; 11.30 Lev N i
kolajevič Tolstoj: »Vojna in mir«; 12.20 Ma- 
de in Italy; 13.00 Opoldanski radijski dnev
nik; 13.20 Glasba po željah; 14.00 Poroči
la in deželna kronika; 15.00 Poletni mo
zaik; 17.00 Poročila in kulturna kronika;
18.00 Vladimir Jurc - Boris Kobal: »Lahko 
noč, gospod...«  - radijske zgodbe iz naše
ga vsakdana.
■  SREDA, 15. septembra, ob: 7.00 Jutra
nji radijski dnevnik; 8.00 Poročila in de
želna kronika; 8.10 Duh časa in čar odra 
v spom inih Jožeta Babiča; 10.00 Poročila;
11.30 Lev Nikolajevič Tolstoj: »Vojna in 
mir«; 12.40 Slovenski okteti. Ljubljanski 
oktet, umetniški vodja Igor Švara; 13.00 
Opoldanski radijski dnevnik; 13.30 Za 
smeh in dobro voljo; 13.45 Narodnozabav
na glasba; 14.00 Poročila in deželna kro
nika; 14.10 Veliki svet malih domovin;
15.00 Poletni mozaik; 17.00 Poročila in kul
turna kronika; 18.00 Moja srečanja z ljud
mi v stiski.

Slovenci v Italiji bomo morali res
no razmisliti o skupnem boju, saj je 
poskusov, da bi nam odvzeli že prido
bljene pravice na področju manjšin
ske zaščite ali jih vsaj čim bolj okrni
li, vedno več. Tako smo prejšnji te
den izvedeli, da tržaška poštna upra
va ne sprejema več položnic z  vsoto, 
napisano v slovenskem jeziku. Trža
ško pokrajinsko tajništvo Slovenske 
skupnosti je izrazilo zaskrbljenost nad 
tem dejstvom, obenem pa tudi začu
denje, saj kaže, da ukrep s takšno vse
bino ni bil sprejet na osnovi zakona, 
temveč samo iz »primernosti«, kar z 
drugimi besedami pomeni, da gre za 
izključno politično oceno, ki pa ne sodi 
v  pristojnost javne uprave. »Poštna 
uprava je odvzela neko pravico, kate
re obstoj so potrdila razna sodišča na 
osnovi razsodbe Ustavnega sodišča, ki 
pravi, da je 6. člen Ustave že opera
tiven za priznano manjšino, kot je slo
venska v Italiji, v  smislu, da ji že da
je pravico do komuniciranja z oblast
mi v lastnem jeziku,« beremo v tiskov
nem poročilu Ssk. »Posebni zakoni to
rej niso potrebni. Drugačna pa je te-
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tev s svojim matičnim narodom. 
Od politika že častitljive starosti, 
kakršen je g. Valiani, bi zato pri
čakovali, da bi našemu ljudstvu  
to pravico končno priznal, ne pa 
da nas prikazuje kot nekakšne 
roparje, ki naj bi izkoristili pri
ložnost za osvajanje tujega ozem
lja.

Vprašanje fojb. Nihče ne za
nika njihovega obstoja, v našem  
listu pa smo večkrat odločno ob
sodili tedanje zverinsko početje. 
Toda pri tako kočljivi zadevi ne 
smemo biti pristranski ali skrega
ni z resnico. V tej zvezi bi rad na
vedel osebno izkušnjo in pozna
nje. Septembrske dogodke pred 
50 leti sem od blizu spremljal 
kot 17-letni dijak v domači vasi 
in občini (Devin-Nabrežina). Na 
lastne oči sem videl, kako so na
ši ljudje skoraj tekm ovali v nu-

Do vključno srede, 15. septembra, 
je  treba p lača ti 85.000 lir na osebo za 
družinskega zdravnika. Ta znesek mo
rajo s poštno  položnico poravnati ti
sti, k i so zaslužili več k o t 30 m ilijo 
nov letno (za eno osebo), več ko t 42 
m ilijonov lir (za dve osebi), več ko t  
50 m ilijonov lir (za tri osebe) itd ... 
Sankcije za tis te , k i omenjenega dav
ka ne bodo plačali, trenutno niso  
predvidene, verjetno pa bodo morali 
kasneje zaradi »zamude« p lača ti ve
čjo vsoto .

za nacionalističnih krogov pri nas, ki 
jo sedaj sprejema tudi poštna uprava 
na vladni ravni in, posredno, kasacij- 
sko sodišče, seveda na podlagi še ne- 
dokončne razsodbe, ki pa ne bo smela 
biti protiustavna...«

Tržaško pokrajinsko tajništvo Ssk 
izraža v svojem zapisu tudi »zaskr
bljenost zaradi posledic, ki jih bo po
dobno ravnanje imelo na notranji in 
mednarodni ravni. Na notranji rav
ni bo zadalo hud udarec sožitju, ki se 
tako težko ustvarja pri nas in ki bi edi
no pripomoglo k ponovnemu ekonom
skemu in socialnemu razvoju Trsta in 
okolice po propadu pod upravo nacio
nalističnih sil. Na mednarodni ravni 
pa bo potrebno oceniti posledice za po
govore o nadgradnji osimskega spo
razuma m  temo nadaljnje zaščite ita
lijanske manjšine v Sloveniji in za
ščite slovenske manjšine v  Italiji. Po
dobno zadržanje poštne uprave prina
ša vodo na mlin tistih sil, ki ne ma
rajo novih sporazumov med sosed
njima državama in razvoja, ki bi te
mu sledil...«

denju pomoči italijanskim voja
kom, ki so se preplašeni trumo
ma um ikali v notranjost Italije. 
Se več: nobenemu domačemu ita
lijanskemu fašistu se ni v tej ob
čini skrivil niti las, z izjemo na- 
brežinskega fašističnega politi
čnega tajnika (kapetana milicije), 
ki je bil po zaslugi italijanskih  
železničarjev s postaje izročen 
partizanom. Znano mi je dalje, 
da noben Italijan iz te občine ni 
končal v jami ali fojbi, medtem  
ko mi je dobro znano, da so ne
kateri zločinci iz partizanskih vrst 
odpeljali, pobili in vrgli v jamo 
vsaj štiri domača slovenska de
kleta in vsaj dva slovenska do
mača fanta. To se je zgodilo v ob
čini, ki je tedaj imela kakih pet 
tisoč prebivalcev. Kdor hoče biti 
pravičen, se ne sme posluževati 
splošnih sodb in razsodb, kot žal 
ravna člankar v milanskem dnev
niku.

Množična vstaja in oboroženi 
upor našega primorskega sloven
skega ljudstva sta zato bila in bo
sta ostala zapisana kot ena svet
lih  strani v naši zgodovini. Zato 
se spodobi, da ju ob petdesetlet
nici proslavimo, četudi ne gre pri 
tem zamolčati njene senčne pla
ti, izhajajoče predvsem iz zgreše
ne strategije in taktike nekaterih 
komunističnih voditeljev upora. 
Kot je razvoj dogodkov pokazal, 
so ti voditelji imeli tudi svoje po
sebne cilje: prevzem vse oblasti, 
s posledicam i, ki so znane.

Obisk
predsedniku 
deželne vlade
<tim o
di nujnost slovenskega zastopstva. 
Glede tega je Fontanini izrazil veliko 
razumevanje kljub načelni opredelit
vi za večinski sistem, dodal pa je, da 
deželna vlada prepušča predloge o vo
lilni reformi deželnemu svetu.

O financiranju kulturnih dejavno
sti slovenske manjšine je Ssk pouda
rila, da mora tudi dežela pritisniti na 
vlado in parlament, da pride do refi
nanciranja dosedanje triletne postav
ke, kar je Fontanini obljubil. Sloven
ska stranka pa je tudi podčrtala sood
govornost deželne uprave za financi
ranje slovenskih kulturnih dejavno
sti, saj je imel deželni proračun po
stavke za slovenska društva, gledali
šče, tisk itd. še pred »zakonom za ob
mejna območja«, kar je bilo potem ne
korektno prenešeno na sklad iz držav
nih virov, tako da je dežela letno »pri
hranila« poldrugo milijardo lir svojih 
sredstev.

V  nadaljevanju srečanja je bil go
vor o uresničevanju nekaterih dežel
nih zakonov in o drugih vprašanjih 
v neposredni deželni pristojnosti. Ta
ko se je Ssk zavzela za dokončno skle
nitev sporazuma o posegih za razvoj 
tržaškega Krasa, za upoštevanje vo
lje in pravic domačega prebivalstva v  
zvezi z načrtovanjem Kraškega parka 
in reformo gorskih skupnosti, za za
konsko ureditev jusarskih pravic in pa 
servitutnih pravic v Kanalski dolini, 
kot tudi za stalno soočanje s sloven
sko manjšino, ko gre za njena življenj
ska vprašanja.

Predstavnika Ssk 
pri Tini Anselm i

Ugledna predstavnica KD Tina 
A nselm i je  v  ponedeljek, 6. septem 
bra, sprejela dva m anjšinska pred
stavn ika  — tržaškega pokrajinskega  
ta jn ika  Slovenske skupnosti M artina  
Breclja in strankinega podpredsedni
ka Petra M očnika, k i s ta  gostiteljico  
izčrpno informirala o kočljivem  polo
žaju, v katerem  živ ijo  Slovenci v I ta 
liji. R azložila  sta , zaka j naša narod
na skupnost ne sprejema Maccanico- 
vega zakonskega osnutka za m anjšin
sko zaščito, j i  izročila spomenico Ssk, 
k i govori o naših na jbo lj perečih pro
blemih, in dve knjigi. Prvo je  izdal 
tržaški krožek Virgil Šček in vsebuje 
vse pripombe k posam eznim  členom  
M accanicovega predloga, druga pa je  
v  ita lijanščin i napisana knjiga A lo j
za Rebule o msgr. Jakobu Ukmarju.

Anselmijeva je pozorno prisluhnila  
sogovornikoma in nato poudarila, da 
se tudi sam a zaveda nu jnosti m anj
šinske zaščite ter obljubila  svoje po
sredovanje pri odgovornih za pozitiv
no rešitev problema.

PO 50 LETIH



9. septem bra 1993 NOVI LIST Stran 3

Ob 80-letnici pesnika Vinka Beličiča

Življenje, zapisano slovenstvu
Zelo težko je napisati nekaj besed 

o slavljencu in enem najbolj intimnih  
slovenskih pesnikov v  zamejstvu, Vin
ku Beličiču in pri tem ne pasti v  tisto 
luknjo, kar v bistvu je pretirano slav
ljenje in hvaljenje na vse pretege, ki 
običajno polni članke ob tako visokih 
življenjskih jubilejih, kot je Beličičev. 
Poleg tega pa mi ne gre, da bi spet po
navljal že izrečene in že napisane stva
ri o človeku, ki je celo svoje življenje 
zapisal slovenstvu in žlahtni slovenski 
besedi. Gre torej za to, da s pravo me
ro in predvsem dostojnostjo povem to, 
da Vinka Beličiča cenim predvsem kot 
pesnika in še bolj kot človeka, pa če
prav se osebno zelo slabo poznava.

To sem napisal zato, ker sem v živ
ljenju zelo malokrat srečal ljudi, ki bi 
tako drago plačevali svoje odločitve in 
predvsem svojo temeljno-življenjsko 
odločitev in za njo vse življenje stali 
trdno in kljubovalno kot granitni ka
men, neupogljivo in obenem tako živ
ljenjsko radoživo, da je to nekaj ne
verjetnega, gotovo pa ni to modro, 
vsaj v naših časih ne, če že ni posme
ha deležno. Prav posmeh je bil tisti, 
ki mi je Vinka Beličiča naredil bliž
jega, posmeh enega tistih fantov, ki 
se je na tržaški univerzi posmehoval 
njegovi trdni odločitvi vztrajati ob 
meji do konca, do tistega konca, ki mu 
ga je prinesla pred kratkim demokra
cija v  Sloveniji.

Pesnika Beličiča nisem poznal in 
sem ostal neprijetno presenečen, ko 
sem posmehovanje slišal, prav zato 
sem šel v Narodno in študijsko knjiž
nico v ulico sv. Frančiška, kjer sem 
najprej prebral njegove pesmi o gmaj
ni, za katere sem mnenja, da so pravi 
biseri slovenske poezije. Tako drobna 
in na zunaj nepomembna knjižica s ta
ko velikimi biseri v  svoji notranjosti! 
In predolga leta nisem vedel, da je ti
sti prijetni gospod, ki redno zahaja v  
tržaško knjižnico in zelo prijazno po-

Pesnik Vinko Beličič

zdravlja, tiho sede za časopis in te še 
bolj vljudno vpraša, če m u ga potem, 
ko si končal z branjem, lahko posodiš, 
da je tisti belolasi gospod Vinko Beli
čič, pesnik in predvsem demokrat v 
pravem pomenu besede, ki je ceno de
mokracije strašno drago plačal.

Neverjetno se mi je zdelo, da je to 
tisti gospod, da je to tisti Vinko Beli
čič, ki ne sme v Slovenijo in tisti člo
vek, ki je dejansko svoja najlepša leta 
preživel ob meji in čez njo ni šel vse 
dokler ni dočakal v Sloveniji rojstva 
demokratične države.

To me je vedno najbolj pretreslo, 
vedno, ko sem ga videl, kako je ele
gantno prišel v knjižnico in se tiho 
usedel, motil ni s svojim prihodom ni
kogar. Vedno sem ga gledal in vedno 
sem mislil na njegovo usodo, spoznala 
sva se čisto slučajno šele lansko leto, 
ko je Marko Tavčar v  Gorici predstav
ljal njegovo knjigo, ki je izšla pri tam
kajšnji Mohorjevi družbi.

Pravzaprav jo je najbolje predsta
vil sam, ko je vstal (Bil je edini, ki je 
vstal. Vidi se, da je to stara, dobra šo
la!) in s svečanimi besedami povedal

Razstava Avgusta Černigoja v Kranju
G orenjski m uzej v K ranju spada m ed tiste strokovne institucije, ki aktiv

no in nepretrgom a odkriva pom em bna zgodovinska dejstva, organizira šte
vilne razstave in izdaja strokovne publikacije. V okviru tega m uzeja je izred
no aktivna tud i Galerija M estne hiše v Kranju, ki je dne 24.8.1993 odprla 
razstavo um etniških  del tržaškega slikarja A vgusta Černigoja v spom in na 
njegovo 95-letnico rojstva.

O m enjena razstava je pom em bna iz več zornih kotov, posebno pa z vidi
ka priznanja te regije in Slovenije na Černigojeva dela. Nekateri prim erjajo 
tega um etnika s Picassom. Bil je pionir konstruktivizm a. Že leta 1924 je v Lju
bljani priredil konstruktivistično razstavo svojih del. Kasneje pa je v Trstu 
organiziral skupino um etnikov nove smeri. Pozitivno je vplival na več rodov 
slovenskih, zlasti prim orskih um etnikov. Kobilarna Lipica je lastnik bogate 
zbirke akadem skega slikarja A vgusta Černigoja. Skrb za zbirko njegovih del 
pa je prevzel Goriški m uzej ter v letu 1992 organiziral strokovni popis in do
kum entiranje njegovih del. Veliko priznanje pom eni dejstvo, da bo Černigo
jeva zbirka razglašena za spom enik. Pokojni um etnik je prejel leta 1976 v Lju
bljani P rešernovo nagrado za življenjsko delo.

V okviru G orenjskega m uzeja so bili z razstavam i prisotni m ed drugim  
tudi sledeči um etniki: D arinka Pavletič-Lorenčak, Sonja Rauter-Zelenko, Ni
na Zelenko, Z denka Golob, M arjanca Kraigher, Gabrijela Žugel, Johann Juli
jan T aupe, Valentin H odnik, Jože Kološa, Rudolf H aas in skupinske razstave 
Številnih dom ačih in tujih um etnikov.

prof. dr. Gabrijel Devetak

nekaj besed o svoji drobni knjigi. Ne
kaj svečanega je bilo na njem, kot da 
bi svečano hotel povedati, da je v svo
jem življenju imel prav, da pa tega 
prepričanja nikomur ne vsiljuje. In 
prav to je veliko po moje, prav to nje
govo tiho življenje ob robu in v bist
vu znotraj vseh slovenskih proble
mov, to njegovo življenje za sloven
sko besedo in iz nje, kajti Vinko Beli
čič živi za in iz slovenske besede. Kje 
bi sicer črpal moč za svoje tiho vztra
janje na svoji pravi poti, saj pot je bi
la prava, mar ne? In poleg tega in 
kljub temu ostati še lirik, to je veliko, 
res veliko. Lirik namreč ni polemik, 
ne uporablja gostobesednih veletokov 
za svoje majhno morje poezije. Kako 
je uspelo Belokranjcu pisati tako lepo 
o Krasu, tega pa še danes ne razumem 
in najbrž tudi nikdar ne bom.

Njegovo življenje mi je všeč pred
vsem zato, ker ga ne moremo uvršča
ti med ljudi, ki bi danes radi bili stra
šno zaslužni za slovensko pomlad, a 
to niso, ker so bili na kakšen koli na
čin kompromitirani s starim režimom, 
katerega pa Vinko Beličič ni cenil in 
z njim zato ni imel nobenega stika, no
benega, pravim. In tudi med sedanje 
pisce že videnega in slišanega kritizi
ranja ga ne smemo uvrščati.

Všeč mi je, da ga ne vidim na no
beni slavnostni procesiji, ker tja eno
stavno ne spada, kot ni spadal prej. 
Všeč mi je, da sedaj ne oznanja svo
jega tihega življenja na vse strani in 
na ves glas, ker to ni v  njegovi lirični 
naravi. Všeč mi je tudi, da se ne po
stavlja v vrsto ljudi, ki sedaj pontifi- 
cirajo tako kot še nikoli in vejo za vse 
odgovore, tudi za tiste, o katerih prej 
niso govorili, ker se ni splačalo in se 
predvsem ni smelo.

In zato mi je žal, da ga niso uvrsti
li v zadnjo antologijo slovenskih pes
nikov, ampak sestavljalec antologije iz 
Ljubljane seveda ni bil nikdar zjutraj 
v tržaški študijski knjižnici, kjer bi 
lahko videl Vinka Beličiča, za katere
ga najbrž niti ne ve, ker se o njem ni 
učil, težko pa verjamem, dai se je za 
njegovo delo sploh zanimal. Žal mi je, 
ker bi si Beličič zaslužil uvrstitev 
vanjo.

Toda Vinko Beličič, ta sivolasi, ti
hi, prijazni gospod mojih juter v štu
dijski knjižnici, ko nisem še vedel, da 
je on tisti lirik, ki mi je še najbolje pri
bližal kraško gmajno po Srečku Koso
velu, ve, kaj je čas in tudi to ve, kako 
čas celi rane in popravlja krivice.

Prav zato mu želim veliko zdrav
ja, uspeha in predvsem pa tega, da bi 
ga rodna Slovenija končno le vzela in 
spoznala, predvsem in končno spozna
la, za svojega. Za pesnika in lastne
ga sina, za človeka, o katerem nihče 
ni smel ničesar vedeti dolga desetlet
ja, predolga in preveč krivična, da da
nes ne bi morali popraviti te velike kri
vice, ki pa najbrž ni bila edina v nje
govem življenju.

Jurij Paljk

Knjiga 
o cerkvi 
na Mengorski 
gori
V zbirki Sakralni spom eniki 

Prim orske je pred  nedavnim  v 
Gorici izšla drobna a vsebinsko in 
slikovno bogata knjižica o zgodo
vini cerkve na hribu M engore na 
Tolm inskem . A vtor teksta je d u 
hovnik Jožko Kragelj, knjižica pa 
je nastala v sodelovanju z M ari
janom  Brecljem, ki je tud i u red
nik om enjene zbirke. Delo je bilo 
napisano za počastitev 500-letnice 
tolminske božje poti, ki naj bi, kot 
pripoveduje staro ljudsko izroči
lo, bila prav toliko pom em bna kot 
rom anje v Rim.

V knjižici najdem o vrsto zani
mivih podatkov o najstarejših do
kum entih, ki pričajo, da  so ljudje 
že v davni preteklosti romali v 
M engore. Ta kraj je bil poznan ne 
le na Tolminskem in v bližnjih kra
jih, am pak tudi v sosednjih deže
lah. Prva cerkev je bila zgrajena 
v 16. stoletju (točnih podatkov o 
tem  ni), po prvi svetovni vojni pa 
so od nje ostale sam o še razvali
ne. Leta 1928 so začeli popravlja-

Mengorski oltar s sliko Toneta Kralja

ti pot na M engore in odstranjevati 
ruševine pri cerkvi. Polovica cerk
venih zidov je bila še trdna. Načrt 
za novi božji hram  je napravil 
um etnik Tone Kralj. Že 15. sep
tembra naslednjega leta je bila no
va zgradba blagoslovljena.

V cerkev na M engorah so že 
nekajkrat tudi vdrli tatovi, piše 
m ed drugim  Jožko Kragelj. Leta 
1984 je nekdo odnesel lesen kip 
sv. A ntona Padovanskega, pred  
dvem a letom a pa so ukradli vseh 
14 podob Križevega pota nepre
cenljive vrednosti, ki jih je nasli
kal Tone Kralj. Te um etnine pa so 
našli in jih v procesiji spet odnesli 
na M engore. Največje slavje v tej 
prelepi cerkvici na 453 m etrov vi
sokem  griču je prvo nedeljo po 8. 
septem bru.
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Pesem v zalivu - Na Tržaškem se je poslovila od šole 
cela »generacija« ravnateljev

glasba in prijateljstvo Zahvala za opravljeno 
in bodoče de

Veliko let je bil član D eželne ko
misije za slovenske šole, m nogo 
časa in truda pa je posvetil vpra
šanju avtonom ije naših šol. Prof. 
Jožko Baša, svetoivanski didakti
čni ravnatelj šole v Ul. Caravag
gio, je prav tako dopolnil delovno 
dobo. Prvič je stopil v razred leta 
1953, najprej kot učitelj, po do
končani fakulteti pa kot profesor.

Vsem upokojenim  ravnateljem 
gre seveda zahvala za trud in skrb 
za našo šolo ter za vse delo, ki so 
ga opravili in ki ga še bodo.

*  "k k

In memoriam

Inž. Izidor Ostan
V soboto, 28. avgusta, so v Bovcu po

kopali inž. Izidorja Ostana, ki je umrl na 
svojem domu v Sesljanu. Ob odprtem gro
bu seje Jožko Gerdol od pokojnika poslo
vil s temi besedami:

Dragi gospod inženir, dragi prija
telj Dori,

seznanil sem  se z Vami, ko so me 
predstavili Vam, ravnatelju  sloven
skih oddaj na Radiu Trst A in ste me 
čez nekaj časa sprejeli v službo. V dol
gih letih skupnega delovnega razm er
ja sem imel priložnost, da sem  Vas od 
blizu in dodobra spoznal. Na zunaj 
včasih trd, a vedno  iskren, ste skri
vali v sebi plem enito  srce, ki je rado 
pom agalo vsem , ki so bili pom oči po
trebni.

Bili ste človek klenega značaja, po
končne drže; zato je bila Vaša živ
ljenjska pot tako krivuljasto začrtana. 
N i bilo v Vašem  značaju, da bi se ko
m urkoli klanjali, niti da bi sprejem ali 
kakršnokoli kom prom isarstvo; rajši 
ste izbrali po t izgnanstva in to najprej 
iz Vaše rodne doline, nato  iz mesta 
Trsta, kjer ste  si ustvarili lasten dom  
in osnovali d ružino.

Pot Vas je peljala daleč proč, a Va
še srce je težilo po  vrnitvi v domači 
kraj in komaj so Vam razm ere to do 
volile, ste se vrnili, si drugič ustvarili 
dom  na kraški gmajni, ob našem mor
ju, kjer ste nedaleč, ob spodnjem  to
ku bistre Soče, začutili d ih  Vaših pla
nin.

Poštenost, prem očrtnost in vztraj
nost so Vas vodile v življenju in taki 
ste ostali neom ajno do konca.

Dragi Dori, kadar si mi v življenju 
pom agal, koder si mi bratsko p o n u 
dil roko, sem  začutil v Tebi pravega 
prijatelja.

Ko nem i stojim o ob odprtem  gro
bu in se poslavljam o od Tebe na Tvo
jih tleh, Ti želim , da bi Te dom ača 
gruda, ki si jo tako ljubil, sprejela v 
svoje naročje kakor rodna mati, da 
boš eno z njo, iz katere si izšel; nam  
pa bo ostal vedno  hvaležen spom in 
naTe do snidenja v onostranstvu .

Tako je  bilo na prijetn i zborovski reviji Pesem v  za livu  (foto D. Križmančič)

Zborovska revija Pesem v zalivu je 
nastala p red  petim i leti na pobudo 
Dekliškega zbora D evin in Fantov iz
pod  G rm ade, da bi dom ačem u ob
činstvu in tud i sam im  članom  p o n u 
dili koncerte zborov, ki delujejo v tem 
prostoru  vzdolž meje. V sakokrat so 
povabili v goste tudi italijanski zbor 
ali skupino italijanske skupnosti v 
Sloveniji, da bi se tako ustvarili po
goji vzajem nega spoznavanja, spo
štovanja in sožitja.

Tako je bilo tudi letos. V nedeljo, 
5. t.m ., so v cerkvi v D evinu po  kraj
šem  pozdravnem  nastopu  Fantov iz
pod G rm ade, ki so pod vodstvom  Iva 
Kralja zapeli dve pesm i, nastopili še 
trije ansambli. Kot prvi Višarski kvin

tet, ki združuje pevke iz Ukev, ki po
jejo v slovenščini, nem ščini, furlan- 
ščini in italijanščini. Sledil je nastop 
moške vokalne skupine iz Fare pri So
či, ki je predstavila zanim iv spored 
polifonskih skladb različnih obdobij, 
priredbo furlanske ljudske in črnsko 
duhovno  pesem , na koncu pa je n a
stopil še m ešani zbor Rupa-Peč s 
skladbami domačih prim orskih avtor
jev.

Vzdušje v cerkvi je bilo zelo zbra
no in nastopajoči so predstavili zan i
mive in vsebinsko bogate pesmi, ki so 
v občinstvu vzbudile lepa čustva in 
misli. Prijetno vzdušje se je po kon
certu  nadaljevalo na sedežu  devin
skih pevskih zborov.

Z letošnjim  septem brom  se je 
od šole poslovila kar cela »gene
racija« ravnateljev nižjih srednjih 
in višjih šol, ki so odšli v pokoj. 
Vsi so še v polnem  delovnem  za
gonu in načrtujejo, da bodo za 
naše šole še marsikaj koristnega 
naredili — vse tisto, česar prej za
radi delovnih obveznosti niso mo
gli. V nekaterih prim erih se je po
javil tud i problem  njihovega na
sledstva, saj je, kot kaže, malo 
profesorjev pripravljeno prevze
ti to odgovorno m esto, ki zahte
va celega človeka — vzgojitelja, 
izvedenca za zakone in obenem  
diplom ata.

V pokoju je od začetka septem 
bra dalje prof. N ada Pertot, po
verjena ravnateljica na tržaškem  
liceju France Prešeren. Prvič je sto
pila za kateder v N abrežini leta 
1944. Po 42. letih dela zapušča šo
lo tud i prof. H um bert Mamolo, 
ravnatelj nižje srednje šole Fran 
Levstik na Proseku. Svojo karie
ro je začel kot profesor telesne 
vzgoje, navdušen  in nadarjen pa 
je bil od nekdaj za glasbo in je 
vrsto let vodil šolske pevske zbo
re. Prof. Josip Pečenko pa je z de
lom na vzgojno-izobraževalnem  
področju pričel decem bra 1955, v 
vseh teh letih pa je bil vsestran
sko aktiven. Ukvarjal se je tudi s 
politiko, saj je bil tržaški pokrajin
ski svetovalec. Znan je tudi kot iz
redno dober poznavalec zakonov.

NOVICE

Upokojenci iz repentaborske obči
ne so na začetku tega tedna odpoto
va li na skupno letovanje v znani tu
rističn i kra j Bibione, kjer bodo osta
li do 11. septembra. Zgoniška občina 
pa je za ostarele prebivalce pripravi
la dvotedensko bivanje v  zdravilišču  
v Dobrni. T isti, k i im ajo zelo nizke  
osebne dohodke, so dobili prispevek 
občinske uprave. Obe pobudi sta hva
levredni, posebno še zato, ker se mno
ge druge uprave, k i celo razpolagajo  
z večjim i finančn im i sredstvi, za pri
letne občane ka j malo zanim ajo.

•k -k -k

Slovensko kulturno društvo  Bar- 
kovlje pripravlja III. fe s tiv a l sloven
ske popevke, od števila  vpisanih pev
cev, kan tavtorjev in ansam blov pa je  
odvisno, ali bo ta pobuda uspela ali 
ne. R ok za vpis zapade 15. septembra. 
Če bo vpisov dovolj, naj bi bil festival 
nekje sredi decembra meseca. Kdor to
rej rad poje in kdor si je  zam islil ka 
ko novo popevko naj se torej čimprej 
prijav i organizatorjem.

»Šagra pod kostanji« pri Banih

Kljub slabem u vremenu so organizatorji »Šagre pod  kostanji« — zadruga 
Ban in kulturno društvo  Grad od Banov pri Opčinah  — svojo pobudo uspe
šno izpeljali. V nedeljo je  dež vsa j to liko  »počakal«, da so lahko dom ači fa n t
je  in dekleta v  prelepih nošah obšli vas za tradicionalno »mantenjado« in na
to uvedli ples. Šagra je  trajala od sobote, 4. septembra, do ponedeljka. Na 
sliki: pari v nošah za »mantenjado« (foto D. Križmančič)
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Predavatelji in teme letošnje 28. Drage

V ospredju problemi manjšine in verska vprašanja

M .

Udeleženci letošnjih  Š tud ijskih  dnevov Draga (foto D. Križmančič)

V parku  Finžgarjevega dom a 
na O pčinah so se v nedeljo, 5. 
septem bra, uspešno zaključili 28. 
študijski dnevi Draga, ki jih prire
ja D ruštvo slovenskih izobražen
cev. Srečanje se je pričelo v petek, 
3. t.m ., s predavanjem  »pariške
ga Slovenca« Evgena Bavčarja. O 
tem  poročamo posebej. Naslednji

RESOLUCIJA 
UDELEŽENCEV DRAGE

Udeleženci Drage 93 so v ne
deljo, 4. septembra 1993, ob kon
cu 28. študijskih dnevov, sprejeli 
naslednjo resolucijo:

»V času, ko mlada slovenska 
demokracija zaznava nevaren pos
kus, da strukture preteklega tota
litarnega režima, žal tudi zaradi 
nedoslednosti tistih krogov, ki so 
izpeljali demokratizacijo in osamo
svojitev, ohranijo svoje pozicije v 
tisku, šolstvu, sodstvu in še po
sebej v gospodarstvu, udeleženci 
Drage 93 čutijo dolžnost, da slo
vensko javnost opozorijo na ta pos
kus preživetja komunistične hege
monije, se temu poskusu, ki zado- 
biva že znake izzivalne ofenzivno
sti, uprejo, istočasno pa podprejo 
tiste osebnosti in strukture, ki jam
čijo, da bo Slovenija še naprej ko
rakala v civilno Evropo v etični 
prozornosti vseh nosilcev javnega 
življenja«.

Milan Gregorič s Koprskega. Iz 
tega srečanja je predvsem  izšlo 
sporočilo, da  brez dialoga ni pri
hodnosti. Razprava je bila precej 
razgibana, kar zadeva sam a izva
janja štirih gostov pa je treba po 
vedati, da je šlo bolj za štiri vzpo
redna predavanja kot pa za izme
njavo m nenj.

V nedeljo dopoldne je na Dra
gi govoril dr. Vinko Potočnik. Na
slov predavanja je bil »Zakaj osta
jam kristjan«. G ost je govoril o 
tem, kako kljub raznim  pojavom  
novih ver in sekt ohranja katoli
štvo svojo vlogo, sporočilo vred
not, ki je veljavno tud i za dana
šnjo družbo. V razpravi, v kateri

so d iskutanti razširili obravnava
no problem atiko, je Potočnik po
jasnil svoje gledanje na ekum eni
zem, govoril pa je tud i o ozadjih 
in vzrokih, zaradi katerih se ljudje 
lahko odločijo za vstop v neko 
versko ločino.

Srečanje na O pčinah se je za
ključilo v nedeljo popoldne s pre
davanjem  inž. Igorja Senčarja z 
naslovom  »Družba in mit«. Med 
drugim  je dejal, da je m it sprem 
ljal človeka že od  pam tiveka, saj 
so ljudje od vedno skušali dati ra
cionalne odgovore na neracional
ne pojave. Miti so različne vrste 
— lahko gre za starodavne mite (o 
stvarjenju sveta, o večnem  vrača
nju itd ...) ali pa za mitizacijo do
ločenih osebnosti. Senčar je pou
daril, da se tud i v sv. pism u po
javljajo neke mitične situacije, 
vendar pa so te drugačne, saj va
bijo človeka k neki treznosti in re
alnosti in so recept zdravega od 
nosa do življenja. Učijo nas, naj 
bom o čim manj obrem enjeni s te
žo včerajšnjega ali jutrišnjega dne 
in naj s polnostjo živimo današnji 
trenutek.

*  *  *

V cerkvici na Repentabru se bo v 
nedeljo, 12. septembra, pričel niz š ti
rih koncertov stare in sodobne glas
be, k i ga že 12. leto zaporedoma pri
reja tržaška skupina G allus Consort. 
To nedeljo bo nastopil angleški an
sam bel Les Agrem ents z glasbo fran
coskega baroka. Začetek ob 18. uri.

»J Draga mladih« 
zanimivih in aktualnih tem

dan je bila v popoldanskih  urah 
na sporedu  okrogla m iza na te
mo: »Biti manjšinec danes«. Po
m em bno je bilo predvsem  dej
stvo, da je bila problem atika pri
kazana s štirih zornih kotov: o 
problem ih Slovencev v Italiji je 
spregovoril Miran Košuta o Itali
janih v Istri pa Amalia Petronio, 
stališče večinskega naroda pa sta 
podala Mario Ravalico iz Trsta in

Kaj povedati o letošnji Dragi Mla
dih ? Najprej to, da je bilo geslo tokrat
ne izvedbe: »Šola tretjega tisočletja«, 
torej tema vzgoje in izobraževanja ter 
razmerja med tema pojmoma v slo
venskem prostoru. Organizatorji so 
bili Združenje Katoliških študentov 
A M O S iz Maribora, Medškofijski od
bor za Študente in M ladinski odbor 
Slovenske prosvete iz Trsta. Začela se 
je v četrtek, 2. t.m ., ko je laični teo
log in ravnatelj doma Korotan na Du
naju Tone Levstek govoril o Vpli
vu družbenih občil na zavest so
dobnega človeka.

Naslednjega dne so priredili okro
glo mizo z naslovom Razmerje med 
vzgojo in izobraževanjem ter teža
ve v slovenskem  vzgojno-izobra- 
ževalnem sistem u, ko so problem 
nakazale višja raziskovalna sodelavka 
na Pedagoškem inštitutu pri Univerzi 
v Ljubljani, prof. Angelca Žerovnik, 
ob njej prof. zgodovine in filozofije na 
tržaškem klasičnem liceju Marta Iva-

šič Kodrič ter laična teologinja A len
ka Šverc, vprašanje pa poglobili z de
lom po skupinah, kar se je pokazalo 
kot koristno in spodbudno za sodelu
joče. Na koncu, pred začetkom Dra
ge 93, pa je rektor ljubljanskega vseu
čilišča prof. dr. M iha Tišler preda
val na temo A vto n o m n o st in uni
verzalnost univerze. Predavatelj je 
predvsem predstavil novosti, ki so bile 
sprejete v Sloveniji na področju uni
verzitetnega študija in še druga ak
tualna vprašanja s tega področja. Ob 
tem so organizatorji poskrbeli za vrsto 
družabnih srečanj, izletov in obiskov.

Draga mladih se torej loteva za
nimivih tem. Škoda, da med sloven
sko mladino ni bilo več zanimanja za 
to prireditev. Vprašanje je seveda, ka
ko privabiti mladino na take pobude. 
Zanimivo bi bilo vedeti, kaj si mislijo 
organizatorji in lepo bi bilo najti na
čin, kako mlade navdušiti za podob
ne študijske teme in okrogle mize.

M .T.

IZJAVA MLADIH
Mladi Slovenci iz zamejstva 

in Slovenije, zbrani na III. Dra
gi m ladih pod naslovom  Šola 
tretjega tisočletja, ki je potekala 
od 2. do 4. septem bra 1993 na 
O pčinah pri Trstu v organiza
ciji Z druženja katoliških štu 
dentov AM OS, M edškofijske- 
ga odbora za š tuden te  in Mla
d in sk e g a  o d b o ra  S lovenske 
prosvete iz Trsta, sm o tokrat 
obravnavali problem  šolstva in 
izobraževanja nasploh. Z za
skrbljenostjo se oziramo na po
ložaj šolstva v Sloveniji. Pose
bej nas žalosti dejstvo, da je 
slovenska vlada projekt obliko
vanja nacionalnega program a 
šolstva zastavila v ozkih stro
kovnih krogih, za katere vemo, 
da niso ideološko neobrem e
njeni. Tako ta  občutljiva tem a, 
vzgoja in izobraževanje, še 
vedno  preveč podlega tren u t
nem u političnem u ravnovesju 
v državi.

Zavzem am o se za to, da je 
na področju šolstva sedaj prva 
naloga prav oblikovanje nacio
nalnega program a šolstva in 
podpiram o vse napore komisij, 
ki pri tem  projektu  sodeluje
jo. V našem  interesu je tudi, da 
bo delo teh komisij dovolj od 
p rto  za institucije dem okrati
čne družbe, ki so dolžne in us
posobljene sodelovati na po 
dročju vzgoje in izobraževanja.

Večina izm ed nas je študen
tov, zato sprem ljam o dogaja
nje glede sprejem anja zakonov 
o univerzi in študentovsk i or
ganizaciji.

Pozivam o slovenski parla
m ent, naj čim prej sprejm e Za
kon o skupnosti š tudentov , ki 
je že v parlam entarni procedu
ri. P redvsem  je treba čimprej 
zapolniti praznino, ki trenutno 
vlada na področju  organizira
nja visokega šolstva in v tej 
zvezi čim prej sprejeti Zakon o 
visokem  šolstvu.

Za organizatorje III. Drage mladih 
Pavel Demšar 

ZKŠ AMOS, predsednik

Papež Janez Pavel II. se v  teh dneh 
m udi na obisku v priba ltskih  drža
vah, k i so se nedavno ločile od nek
danje Sovjetske zveze. N ajprej je  bil 
v  L itvi, kjer je  med drugim obiskal 
»grič križev« — spom in na žrtve reži
ma — nato pa se je  odpravil še v Le- 
tonsko in Estonsko, kjer bo svo j obisk 
tud i zaključil.
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Ob ruskih zvokih

i f

Pogled na jezero

Stresa, konec avgusta
O b bregovih »Velikega jezera« se 

je vedno kaj dogajalo. Niso sicer vzra- 
sle kake slavne legende, niso zabele
žili kakih vodnih  pošasti, ni prišlo 
do kakih znam enitejših  vojn. M orda 
pred  in m ed vojno kaki pobegi v vod
nem  m iru in megli v bližnja švicar
ska m esteca s strani političnih prega
njancev, pa spet nezakonita početja 
tihotapcev, ki so v vseh časih prav ob 
tihem  sodelovanju voda in noči laže 
počenjali svoje skrite posle. Sicer pa 
danes vse bolj in bolj izstopa ob teh 
bregovih čedna in lepa slika turistič
nih središč, razkošnih vil in starih 
gradov, cerkva in — seveda poleti — 
verige turistov, ki si ob jezerski gla
d in i zaželijo počitka in zabave...

To je danes jezero Lago Maggio- 
re, ob bregovih katerega se iz leta v 
leto (sedaj že 32. izdaja) odvija znani 
glasbeni festival v Stresi. Boromejski 
otoki s svojo očarljivostjo tu  lepo do 
polnjujejo slikovit naravni pa tudi 
um etn iško  zgodovinski okvir okolja. 
K ongresna dvorana, m oderna in ze
lo prim erna struk tura, pa spet bliž
nja cerkev sv. Am broža, slavnostna 
dvorana Boromejske palače na otoku 
Isola Bella, vrtovi na Isola M adre in 
še cerkve sv. Gervazija v bližnjem Ba- 
venu  — vse te točke so ugodno  m e
sto za po le tne glasbene prireditve, ki 
jih obsega sam  festival. Tudi letošnja 
izdaja je bila program sko zelo boga
ta in zanim iva. Veliko sim foničnih in 
kom ornih orkestrov, kom ornih sku
pin, solistov, pevski zbor, itd., to so 
bile glavne ponudbe. M orda je m anj
kala tradicionalna sim fonično-vokal- 
na kom binacija s kako m ašo, pasijo
nom  ali oratorijem  — upajm o, da bo 
to (kot že navada) spet v kasnejših iz
dajah.

Katere so bile najbolj značilne sku
p ine oz. solisti? M ed orkestri so po
leg londonske filharm onije (ki je od 
prla festival) nastopili še filharmon- 
ski virtuozi iz Berlina, filharm onični 
orkester m ilanske Scale, I Solisti Ve
neti, dunajski filharm onični orkester 
in N acionalni orkester iz Lyona. N a

stopili so nato  kvartet iz Tokia, trio 
VVanderer, ženski zbor V. A rnaudov 
iz Sofije in drugi. Več je bilo še soli
stov, kot npr. pianista Cam panella in 
Berman, organist Schoorr, violinist 
Bushkov itd. M ed znanim i dirigenti 
so nastopili Yehudi M enuhin, Riccar- 
do  Muti, C laudio Scim one in drugi. 
Festival se zaključi v d rug i polovici 
septem bra.

Zakaj »ruski zvoki« v naslovu? Ni 
bilo veliko ruskih skupin  in igralcev, 
pač pa je bila ruska glasba vseeno mo
čno prisotna. P redvsem  uvodni kon
cert posvečen Petru Iljiču Čajkovske
m u ob stoletnici sm rti in z izvedbo 
izključno njegovih del. Pa spet diri
gen t večera s taktirko londonskih  fil
harm onikov — znani ruski glasbenik 
ameriško-židovskega izvora sir Yehu- 
di M enuhin, prej še bolj znan kot vio
linist. (Zadnje čase pa se vedno več 
velikih virtuozov prepušča d irigent
skem u pultu, kot Ashkenazy, Rostro- 
povič idr.) In še kasneje sredi festivala 
na sporedu  bolgarskega zbora veliko 
ruskih  skladateljev pravoslavne litur

gije. V toliko je torej oznaka verjetno 
upravičena.

Kot že om enjeno, je letos odprla 
festival zelo znana orkestralna skupi
na in sicer Royal Philharmonic Orche- 
stra iz Londona, ki ga je dirigiral Ye- 
hu d i M enuhin . Na sporedu  so bila 
dela P .I. Čajkovskega. Sledile so si 
Slovanska koračnica, nato Koncert št. 
1 v B du ru  op. 23 za klavir in orke
ster ter Simfonija št. 6 v  h-m olu, zna
na kot »patetična«. Kot pianist-solist 
je nastopil komaj enaindvajsetletni Si
m on M ulligan. Pričakovanje je bilo 
prav za ta koncert veliko, tako zla
sti zaradi d irigenta pa tudi sam ega 
koncertnega program a. Monografski 
koncerti (kot je bil ta s Čajkovskim ob 
stoletnici) so lahko včasih tvegani in 
zato tudi uspeh ni vedno zagotovljen. 
V našem  prim eru pa lahko zatrdim o, 
da je uvodn i koncert v bistvu dobro 
odgovoril na pričakovanja. Zlasti di
rigent Y ehudi M enuhin  (pot od  soli
sta do dirigenta lahko ni vedno naj
bolj uspešna) je tem peram entno  — 
m orda ne toliko z gestam i in zu n a
njim nastopom  — obvladal orkestral
no m aso londonskih  filharm onikov, 
ki so res pokazali izvrstno igro, bra
vuro ter interpretacijsko občutljivost. 
Mladi p ian ist M ulligan se je kar do
bro gibal m ed tehniko in  interpreta- 
cijskimi zahtevam i znam enitega Kon
certa za klavir in orkester. Posebej naj 
tu  podčrtam o njegov prefinjen sm i
sel za lirično podajanje (kar je najbolj 
izstopalo v počasnih stavkih dela). Na 
koncu je moral Royal Philarmonic Or- 
chestra dodati še dva »bisa« in sicer 
znano Schubertovo skladbo in prilju
bljen Brahmsov M adžarski ples. Ova
cije nadvse številne publike so na 
koncu pozdravile vse nastopajoče.

Festival v Stresi je spe t le potrdil 
svoj upravičen sloves in ime, ki si ga 
je v vseh teh  izdajah pridobil v m ed
narodnem  glasbenem  svetu.

Andrej Bratuž

ENOVICE

Prof. Samo Pahor je  v lo žil kazen
sko ovadbo pro ti deželnemu svetoval
cu Liste za Trst Gianfrancu Gambas- 
siniju zaradi obrekovanja in žalitve. 
K ot znano, je  G am bassini ta ko j pro
testiral, ko je  izvedel, da je  bil prof. 
Pahor im enovan za poverjenega rav
natelja na liceju F. Prešeren v Trstu  
po upokojitv i prof. Pertotove. Listar- 
sk i prvak je  med drugim očital, da je  
to  im enovanje dosegel zaradi priv ile
giranih zvez in na koncu svojega po
ročila, k i ga je  objavila  deželna tis
kovna agencija, tudi zapisal, da je Sa
mo Pahor neprimerna oseba ne sam o  
za takšno mesto, ampak celo za vzgo
jiteljsko delo. Poleg takšnih žalitev in 
natolcevanj vsebuje G am bassinijevo  
poročilo vrsto  netočnosti, je  ugotovil 
prof. Pahor. Teh je  na tanko 7; pred
s ta vn ik  L iste se bo m oral zaradi njih  
zagovarja ti pred sodnikom .

* * *

45. Marijanski shod 
na Opčinah

V nedeljo, 12. septembra, bo na 
Opčinah pri Trstu 45. M arijanski 
shod, k i ga bo vodil tržaški ško f msgr. 
Bellomi. Shod se bo pričel v  cerkvi ob 
15.30, nato pa bodo vern ik i v proce
siji obhodili del vasi. V slučaju sla
bega vremena bo slavje potekalo v do
mači cerkvi.

K o t priprava na nedeljsko sv. ma
šo pa bo vsa k  večer v  cerkvi tud i sre
čanje na temo besede in pesm i o M a
riji. V četrtek, 9. septembra, bo govor  
o M ariji v  slovenski vernosti, v  petek  
bo srečanje na temo: »Marija in naša 
sprava«, v soboto pa o »Mariji na po ti 
z  mladimi«. Večeri se bodo pričeli ob 
19. uri.

Na Katinari bo v nedeljo, 
12. septembra, v počastitev 
»Kraljice miru« ob 45-letnici 
dograditve kapelice, sv. maša 
za Marcela Nadliška. Začetek 
ob 9.30.

Med asimilacijo in integracijo
Kadarkoli razm išljam o o asim ila

ciji, mislimo v narodnostno mešanem  
okolju, da se je neka jezikovna sku
pina ali narod  podvrgla vplivu d ru 
gega naroda. Lahko rečem o, da se je 
neki narod vtopil v d rugem  ne samo 
jezikovno, pač pa tudi kulturno.

Zadnje čase m nogo več razm išlja
mo o ku lturn i asimilaciji kot pa jezi
kovni. To se opaža, ko se naši slo
venski izseljenci in zdom ci, ki ne ob
vladajo več slovenščine, še vedno ču
tijo člani naše kulture, ko odkrivajo 
svoje korenine in svojo identiteto. 
P red časom  sem  prebral to: »V tem 
oziru smo zamejski Slovenci izpostav
ljeni vplivom  naroda, s katerim  živi
m o. Zato m oram o imeti čut za to, kar 
je naše, pa tud i do tega, kar je od dru
gih!« Ta misel je izredno dvomljiva, 
posebej še, če jo izreče duhovnik. Na

svetu ni človeka, ki ne bi bil izpostav
ljen kakršnim  koli vplivom , ne samo 
narodnostn im . N ajhujši pa so vplivi 
tuje kulture. Na to nas opozarja d ru 
ga svetovna vojna. Novejši nem ški 
zgodovinarji, ki proučujejo nacizem, 
torej Nem ci (!) vedno bolj poudarja
jo, da je nacizem  v nem škem  narodu 
pognal najgloblje korenine tam, kjer 
so nacisti začeli s kultu rn im  osvešča
njem  in ne političnim. Politično os
veščanje je prišlo sam o od sebe po 
ku lturnem . To so najnovejše ugoto
vitve, ob katerih se lahko kaj nauči
mo tudi mi zam ejski Slovenci. Ko za
nem arjam o slovensko kulturno  plat 
sm o že zanem arili narodnostno  in s 
tem  m im ogrede zdrknili v asimilaci
jo samo.

Prav tako je dvomljiva ugotovitev: 
»Za nas zam ejce je potrebno, da po

leg delne integracije, ki je nu jno po
trebna, ohranim o to svojo zavest, s 
katero lahko druge obogatim o, to je 
naš način "biti človek"«. N eradi p ri
znam o, da je m ed asimilacijo in in te
gracijo mala stopnička, velikokrat pa 
je sploh ni in je že integracija sama 
čista asimilacija. To nam  lahko osvet
lijo ti prim eri iz našega zam ejskega 
verskega življenja. K nedeljski maši 
prihaja 2% Italijanov in 98% Sloven
cev. Razumljivo, da preberem o evan
gelij tudi v italijanskem  jeziku. V ko
likor sta dve tretjini Slovencev in sla
ba tretjina Italijanov pa je tudi pridi
ga italijanska, v kolikor je tudi maša 
dvojezična. Kaj je to: »Asimilacija ali 
integracija?« — O integraciji ne m o
rem o govoriti, ker im am o v Gorici v 
določenih župnijah  70% Slovencev, 

Ambrož Kodelja IIIN̂  B
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»Vedno me je zanimalo slovenstvo 
v vseh njegovih dimenzijah«
-tim D
ti racionalno, brez čustvene napeto
sti. Samo tako se bomo osvobodili 
travm, ki nas mučijo, in šli manj 
obremenjeni v prihodnost.

Kako pa ste v vseh teh dolgih  
letih spremljali dogajanje v Slo
veniji in med Slovenci po svetu 
iz pariškega zornega kota?

Od vedno sem se zanimal za do
gajanje v matici, zamejstvu in tudi v 
tako imenovani »tretji Sloveniji«. Slo
venski duh je tudi na področjih, ki so 
ločena od domovine, izredno bogat. 
Sam sem celo v  »svinčenih letih« v 
francoščini pisal o avtorjih, ki so bili 
za tedanjo slovensko oblast na »indek
su«. Mene je namreč od vedno najbolj 
zanimalo širše občestvo. Seveda ni bilo 
vedno lahko dobiti pravih in popolnih 
informacij; včasih sem dobil samo 
»določene«. Tudi sedaj se ni še vse 
spremenilo. Prepričan sem, da je slo
venstvo veliko kompleksnejše in boga
tejše, kot ga danes prikazujejo.

Kar zadeva tržaško stvarnost, bi 
dejal, da sem imel o Trstu dalj časa, 
kar zadeva tu živeče Slovence namreč, 
bolj »levo« usmerjene informacije in to 
vse, dokler nisem srečal pisatelja Bo
risa Pahorja in z njegovo pomočjo od
kril, da obstaja tudi druga plat slo
venskega Trsta. Po njegovi zaslugi 
sem spoznal tudi Alojza Rebulo in 
druge katoliške avtorje. Niso me nam
reč zanimali samo literati, ki jim je bi
la uradna politika v Republiki Slove
niji naklonjena, ampak sem hotel oti
pati tudi druge aspekte slovenstva v 
vseh njegovih dimenzijah. »Družinski 
spori« me namreč ne zanimajo, zani
ma me širše slovenstvo, ki naj prese
ga klanovsko mentaliteto in »fevdal

ne« odnose. V tem svojem iskanju sem 
tako odkril revijo »Zaliv«, ki je izha
jala vT rstu  in jo je urejal pisatelj Pa
hor. V  tej reviji se je že v 50. letih ro
jevala slovenska samostojnost. »No
va revija«, kateri danes pripisujejo 
največje zasluge za to, je prišla kas
neje. Razlika med obema je tudi v  tem, 
da se je »Zaliv« naslanjal edinole na 
idealizem posameznika, »Nova revija« 
pa vsaj na indirektno družbeno pod
poro.

Kako se Slovenija po Vaših 
izkušnjah uveljavlja v svetu ozi
roma katera slovenska umetniška 
zvrst je v tujini najbolj »konku
renčna«?

Na to vprašanje bi težko odgovo
ril. Slovenci imamo precej umetnikov, 
ki so se uveljavili v tujini — omenim 
naj izjemnega slikarja Zorana M uši
ča ali pa glasbenika Vinka Globokar
ja. Veliko je tudi pisateljev, ki prodi
rajo v svet. Še veliko več pa bi lahko 
dosegli, če bi slovensko kulturno po
litiko zastavili bolj kozmopolitsko.

Vprašanje, ki Vam ga vedno 
zastavljajo, je, kako se lahko 
kljub slepoti ukvarjate z likovno 
kritiko in s fotografijo? Vaši po
snetki so naravnost presenetljivi 
in so tudi naleteli na velik od
ziv ...

Umetnost je pač treba dojeti z ne
kimi notranjimi očmi. Sploh pa veli
ki fotografi delajo predvsem z možga
ni. Moji posnetki so v  svetu naleteli 
na dober odziv, o meni so tudi posne
li nekaj dokumentarnih filmov, inter- 
vjuvali so me za številne svetovne ča
sopise, film  o meni je bil tudi pred
stavljen na znamenitem miinchen-

skem festivalu. V  Sloveniji se sicer o 
tem bolj malo piše.

Želel bi povedati, da pri tem delu 
z mano vedno živi Slovenija. Oslepel 
sem, ko sem bil star 11 let in so mi 
torej ostali živo vtisnjeni v spomin le 
vtisi iz moje domovine. Notranja luč 
moje fotografije je še vedno samo slo
venska. S fotografijo se ukvarjam že 
kakih 25 let. Začel sem v gimnaziji in 
nato nadaljeval, kot so mi to dopu
ščala finančna sredstva. Imam pa še 
skrito željo — rad bi posnel film  o le
pi Vidi.

Kaj pa menite o pomenu Sve
tovnega slovenskega kongresa? 
Od njegove ustanovitve dalje je 
bilo slišati že veliko popolnoma 
nasprotujočih si mnenj. Kakšna 
usoda ga po Vašem čaka?

SSK zamira, ker so stranke ugo
tovile, da si ga ne morejo prilastiti. 
Politiki so sprva mislili, da jim  bo 
kongres koristil, ko pa so videli, da ne 
bo tako, so zavrnili slovensko diaspo
ro. Svetovni slovenski kongres naj bi 
združeval planetarno slovenstvo, ki 
ga, kot kaže, nekatere politične sile v 
Sloveniji ne potrebujejo. Pri življenju 
pa bo lahko ostal le, če se ne bo izne
veril tej »planetamosti«.

k k k

Tudi v Slovenskem  stalnem  gleda
lišču so začele priprave na novo sezo
no. Člani ansambla so se v  začetku te
ga meseca zbrali in že začeli z  va ja
mi. Jože Babič režira m onodramo so
dobnega avstrijskega pisa telja  Hel
m uta Peschine, M ario Uršič pa dra
mo pisatelja A lojza Rebule »Operaci
ja  Timava«. S tem delom  se bo tudi 
pričela letošnja sezona.

Med asimilacijo...
4 n il  0
20% Italijanov in 10% Furlanov, pa je 
vse v italijanščini. D rugi prim er je 
razvpita verska skupina v Gorici, kjer 
sicer na dolgo in široko se govori, da 
uporabljajo tud i slovenščino, njihov 
voditelj tudi obvlada slovenski jezik... 
Da, vse lepo in prav: »Vendar, način 
miselnosti, pogled na vernost, kot tu 
di na kulturo ni slovenski!« Prav tu 
pa se mim ogrede podcenjuje »sloven
sko biti človek«, kot je zapisal moj so
brat! Tako se z našim  — tudi duhov
niškim — privoljenjem  in slepom iše
njem , posebej še določenega sloven
skega kroga v Gorici, kot tudi z n a 
šo naivnostjo dobesedno podpira in 
odobrava asimilacija. Še več — se po
spešuje!

Sodobna narodna psihosociologi- 
ja se besede integracija izogiba. Vsak 
narodni psihosociolog ve, da je to sa
mo prva stopnica asimilacije. Kot se 
zdi, sm o zam ejski Slovenci zadnji v 
Evropi, ki se tega še ne zavedam o in 
piskam o na neko zarjavelo in tegra
cijsko piščalko, kot kakšni najstniki... 
Zato se vedno  bolj rabi pojem  sožitje 
ali sim bioza m ed dvem a ali več na
rodi.

Sožitje m ed narodi pa je m ožno 
sam o tedaj, ko sta si obe strani ena
kovredni, ne enakopravni! Ko narod
ne skupine priznajo napake, vrline in 
potrebe, ki so skupne in  m orajo biti 
rešljive skupaj, ne posam ezno, tako, 
da ni nihče oškodovan, am pak dobi 
vsakdo tisto, kar m u pravično pri
pada.

Kako daleč je do vsega tega tu  na 
tem  narodnostno  m ešanem  prep ihu  
naj presodi vsak sam. Je pa žalostno, 
če se tega ne zave prav  tisti sloj, ki je 
v naši narodni zgodovini držal narod
ni steber in je, kot se zdi, sedaj dobe
sedno zatajil iz nekega golega kori
stoljubja, zavoljo m iru, b ratske sloge 
ali pa navadne kratkovidnosti... Tu
di to je delček naše zgodovine!

Janko Jež (2)

Domenico Rossetti, njegovo 
avstrofilstvo in tržaški mestni statuti

Domenico Rossetti (1774-1842) in naš Janez Blei- 
vveiss (1808-1881) sta si bila skoraj sodobnika. Oba 
sta se uveljavila zaradi pozitivnega gledanja na av
strijsko cesarsko skupnost. Oba sta imela proti se
bi m lajše rodove, Rossetti m azzinijance in nacio
nalno liberalno gibanje, Bleivveiss pa m ladosloven
ce. Kljub n junem u avstrofilstvu sta si oba zasluži
la vzdevek »oče domovine«. To nekakšno vzpored
no zgodovinsko dogajanje m ed Ljubljano in Trstom 
se mi zdi tud i značilno. Da bom o laže razum eli ne
kakšno konstanto v vsej tržaški zgodovini, to je bor
bo za avtonom nost, vendar ne brez zaščite m o
čnejšega, ki bi jim sta tu tarno  zajamčil svobodo je
zika, uprave, financ, trgovine in plovbe, ne bo od 
več, če si čisto na kratko ogledamo zgodovinski raz
voj tržaškega m esta pod  različnim i gosposkam i. 
Tudi za nas tržaške Slovence se mi zdi to na moč 
vzpodbudno.

Trst nastopa kot civilna in upravna ali vojaška 
oblast že za časa starega Rima. Za časa rim ske re

publike se Trst om enja kot M unicipium  rom anum  
(leta 177 pr. Kr.), colonia latina (leta 125 pr. Kr.) 
in colonia militaris (leta 33 pr. Kr.). V tistem  času 
imamo na današnjih slovenskih tleh že mesti Emo
na — Ljubljano in Poetovium  — Ptuj.

Sledi nejasno obdobje Trsta v začetku prvega 
tisočletja, ki traja skoraj celih tisoč let. V tem  času 
doživi Trst kot pom em bna vojaška baza najprej 
rimsko in nato bizantinsko vojaško okupacijo za oh
ranitev p red  navalom  ljudstev , to je preseljevanja 
narodov z V zhoda po razpadu  zahodnorim skega 
cesarstva (leta 476 po Kr.) in nato p rehodu  politi
čne oblasti pod bizantinsko cesarstvo. Konec je sta
rega veka. Kako gleda Rossetti na to rimsko obdob
je tržaške zgodovine?

Domenico Rossetti je leta 1814 objavil m orda 
svoje poglavitno delo: M editazione storico-analitica 
sulle franchigie della Citta e Portofranco di Trieste, 
ki je torej nekakšno zgodovinsko analitično razm i
šljanje o m estnih  in pristaniških svoboščinah v

Trstu. Po njegovem  je Trst za časa starega Rima de
jansko deležen nekega razvoja iz navadnega naselja 
v m unicipium  rom anum , colonia latina in colonia 
militaris, vendar ti nazivi še niso dokaz tržaške sa
mostojnosti. Šlo naj bi zgolj za privilegirano stopnjo 
tedanjih podložniških odnosov. Trst naj bi torej za 
časa rim ske republike užival skoraj avtonom ni po
ložaj, n ikakor pa ne svobode in neodvisnosti. Za
to se Rossetti v svojih m editacijah om ejuje zgolj na 
obravnavanje Trsta m ed leti 949 in 1814. To je do
ba, ko Trst dejansko uživa sta tu tarne pravice in 
priznanje, da je respublica tergestina.

Do leta 949 po Kr. se Trst razvija pod  cerkve
nim vodstvom . Po razpadu vzhodno nem škega ce
sarstva preide civilna oblast polagom a v cerkvene 
roke. Oblast oglejskega patriarhata sega do Drave, 
onstran  pa naletim o na oblast solnograške nad 
škofije.

Dne 21. februarja 949 tržaški škof Janez III. p re
pušča svojo suvereno pravico do m esta sv. Justa 
tržaškem u ljudstvu  na osnovi posebnega statuta. 
To s ta tu tarno  in pravno  osnovo tržaške neodvis
nosti je v im enu tržaškega prebivalstva sprejel pa- 
tricij Corvo Bonomo.

Ni dovolj jasno, kakšen je bil položaj Trsta v raz
krajajočem se rim skem  cesarstvu, v longobardski 
dobi in za časa frankovskega gospostva. Vsekakor
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Kmetijski izvedenec Mario Gregorič o posledicah slabega vremena

Kakovost vina bo letos manjša
Letošnje vroče in sušno poletje ni

kakor ni bilo naklonjeno kmetijstvu. 
Stanje se je še poslabšalo v zadnjih 
dneh, ko so prekomerne padavine in 
celo toča povzročile precejšnjo škodo 
in — predvsem na Goriškem — uni
čile polovico vinskega pridelka.

Dr. Mario Gregorič, priznani trža
ški kmetijski strokovnjak in strokov
ni sodelavec Kmečke Zveze nam je po
vedal, kakšne so posledice slabih vre
menskih razmer. »Dolga in huda su
ša je v  tržaški pokrajini prizadela tu 
di osrednji dve kulturi: trto in trav
nike oz. pašnike. Govedoreja je kljub 
precejšnji krizi zadnjih let še vedno 
razširjena v okolici. Mislim, da so bili 
prav rejci najbolj prizadeti, ker so v 
bistvu imeli le prvo košnjo v juniju, 
druga je odpadla in je vprašljivo, če 
bodo septembra lahko sploh še kosili.

V  zvezi z  vinogradništvom je mor
da škoda le nekoliko manjša od precej 
črnogledih napovedi. Padavine zad
njih dni so vendarle bile tudi korist
ne, tako da bo pridelek verjetno le za 
malenkost manjši od lanskega. V  ne
katerih predelih, kot je npr. dolinska 
občina, so posledice suše bolj obču
tene, predvsem na zahodnem Krasu, 
kjer je bilo med sušnim obdobjem tu 
di nekaj dežja, pa bo škoda manjša.

Dolgotrajna suša bo zelo verjetno 
vplivala tudi na kakovost vina, ki bo, 
kot kaže, vsebovalo manj kislin in bo 
zato nekoliko manj kakovostno in tu 
di manj obstojno. Zadnjo besedo o tem 
bomo sicer lahko izrekli šele po trgat-

M ario Gregorič

vi, ki bo v primerjavi z lanskim letom 
10 do 15 dni prej.

Vsemu temu je treba dodati še ško
do, ki jo je povzročila toča. V  leto
šnjem poletju nas je, žal, »obiskala« 
kar dvakrat. V  juliju je prizadela pred
vsem repentabrsko občino, kjer je po
škodovala približno 20 do 25 odstot
kov grozdja, pred nekaj dnevi pa še 
proseško in kontovelsko območje, kjer 
je verjetno škoda še večja. Na srečo je 
bilo grozdje že skoro zrelo in ga bodo 
vseeno lahko brali. Tako bodo tudi 
preprečili, da bi od toče poškodovano 
grozdje segnilo.

Kakšna so v  tem trenutku Va
ša priporočila vinogradnikom?

Zaradi obilice padavin preti gnitje, 
zato bi vinogradnikom svetoval, naj

grozdje stalno pregledujejo in če za
čne gniti, naj ga čimprej oberejo, tudi 
če je odstotek sladkorja v njem neko
liko manjši. Na prizadetih območjih 
pa je absolutno treba brati čimprej. 
Menim, da je poškodovanemu grozd
ju priporočljivo dodati skromno koli
čino metabisuljita, ki zavaruje mošt 
in pozneje vino pred oksidacijo. Na 
našem območju svetujem tudi, zlasti 
letos, ko je prišlo do močnega izpira
nja grozdov zaradi dežja, dodatek ple
menitih kvasovk, ki omogočijo nor
malno vrenje in včasih celo opleme
nitijo vonj vina. Še zadnje priporoči
lo: trgatev ni priporočljiva, če je tem
peratura prenizka ali celo ob rosi, po
čakati je treba vsaj prve sončne žarke.

(Dar)
* * *

Počastitev 60-letnice 
dr. Rafka Dolharja

Kosovelova knjižnica v Sežani, 
ki s posebno skrbjo spremlja kultur
ni in narodni utrip zam ejskih Slo
vencev, bo v petek, 17. septembra, 
pripravila srečanje z zdravnikom, 
pisateljem in družbenopolitičnem  
delavcem Rafkom Dolharjem, ki je 
prve dni avgusta praznoval 60-let- 
nico. Predstavil ga bo prof. Jože Pir
jevec. Srečanje se bo zaključilo z raz
govorom z avtorjem.

Ob tej priložnosti bo na sporedu 
tudi otvoritev likovne razstave Roka 
Zelenka. O njegovem umetniškem  
delu bo spregovorila Nina Pirnat.

Varstvo konkurence 
po novih predpisih

V uradnem  listu Republike Slove
nije št. 18/93 je bil objavljen nov za
kon o varstvu  konkurence. Da bi bila 
slovenska strokovna javnost bolj ob
veščena o tovrstni zakonodaji, se je 
založba G ospodarskega vestnika od
ločila za izdajo z naslovom  »Varstvo 
konkurence po novih predpisih«. De
lo je izšlo v prvem  polletju letošnje
ga leta. K om entar o novi zakonodaji 
so v knjigi podali trije avtorji. Dr. Bo
jan Zabel je prispeval splošen oris no
vega zakona, mag. Peter Grilc je na
pisal nekaj bistvenih podatkov o ver
tikalni obliki omejevanja konkurence, 
v zaključnem delu strokovne publika
cije pa dr. M arko Ilešič obravnava 
pravno in sodno varstvo konkuren
ce — kazenske sankcije, up ravne uk
repe itd ...

dr. Gabrijel Devetak
* * *

Od januarja do avgusta so na slo- 
vensko-ita lijanski m eji zabeležili ve
lik porast prehodov. Izračunali so, da 
je  v tem  obdobju prestopilo  mejo kar 
6 m ilijonov in pol več oseb k o t pa v 
istem  obdobju lani.
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drži, da lahko govorim o o tržaški neodvisnosti še
le od  leta 949 dalje. Trst je to neodvisnost ohranil 
do leta 1382, to je do tako im enovane prostovoljne 
predaje Avstriji.

Ugotoviti je treba, da so tržaški sta tu ti iz raz
n ih  dob podobn i sta tu tom  drugih  italijanskih sa
m osvojih m est. Trst ima torej tud i po prostovoljni 
predaji avstrijski vladavini m ožnost, da se svobod
no razvija kot nekakšna italijanska republika.

Položaj republike zagotavlja Trstu tudi reform i
rani s ta tu t iz leta 1550, ki določa: »Generalis pro- 
curator communis appellatur qui administrat red- 
ditus Tergestinae civitatis, Communis sive Reipu- 
blicae«.

Tržaški statut, ki ga je Domenico Rossetti sesta
vil leta 1808, je po vsebini skrajno shem atičen in 
tog. To se je zgodilo zaradi tega, ker je podoben 
raznim  obrazcem , ki so se jih posluževala italijan
ska sam osvoja m esta, da bi imela zaradi te konciz- 
nosti večjo m ožnost zagovarjanja bistvenih  koristi 
v odnosu  do različnih gibelinških ali gvelfških, pri 
slednjih  belih ali črnih gospoščin, ki so jim bila ta 
m esta v kakršni koli obliki podrejena.

Ne sm em o niti prezreti dejstva, da so v sred
njem veku bili župani, to je podesta, poklicni juri
sti, ki so potovali iz m esta v m esto in se vdinjali 
z obljubo, da se bodo kot pogodbeni upravitelji rav
nali po m estnih sta tu tih . Tako so bila stališča do 
tolm ačenja statu tov prirejena glede na sprem inja
joče se elastično prilikovanje splošnim  prijateljskim 
dogovorom  in sporazum om  s činitelji znotraj m est
nih m eja ali izven njih.

S tatut m estne občine Trst ima v redakciji Do- 
menica Rossettija iz leta 1808 naslednjo  obliko:

1) Trst im a pravico do sam ouprave in sam oo
bram be;

2) Trst, njegovi prebivalci, človeške skupnosti 
kakor posam ezniki imajo pravico, da jih ne od tu 
jujejo, dajejo v najem  ali jih h ipotekarno ali d ru 
gače zastavljajo;

3) Kakor v preteklosti tako ima Trst tud i v bo
doče pravico do ohranitve in  spoštovanja sam ou
pravne vladavine v skladu s statuti, reform am i in 
običaji;

4) Trst ima pravico do nem otenega razpolaganja 
z lastnim i izdatki in dohodki;

5) N ihče ne sm e obrem enjevati (obdavčevati) 
drugače, kakor to določa pogodba iz leta 1382 o pro
stovoljni predaji Trsta Avstriji.

Skratka Trst naj bi se sporazum eval z osrednjo 
cesarsko oblastjo na D unaju ali pa s predstavniki 
lokalnega avstrijskega vojvodstva, ki m u je bil po
drejen, na osnovi točno določenih pravic. O p ra
vicah pa sta tu ti ne govorijo. Te pravice si bo sku
šala m unicipalna skupnost sam a pridobivati. Pri 
tem  je šlo v glavnem  za borbo proti priseljevanju 
tujerodcev, to se pravi okoličanskih Slovencev s 
Krasa, zlasti pa z ozemlja m ed M ačkoljami do So
cerba. V kolikor pa bi tujci morali biti sprejeti v no
tranjščino starega obzidanega m esta, naj bi šlo le 
za podložniško tlako ob spoštovanju italijanskega 
m estnega videza. Priseljenci so torej že vnaprej ve

deli, da jih v Trstu čaka neusm iljena asimilacija in 
socialna podrejenost višji latinski kasti.

P red predajo  Avstriji je imel Trst p ri varovanju 
svoje svobode in varnosti v g lavnem  opraviti z Be
neško republiko, ki je iz severno vzhodne Istre, ki 
si jo je prisvojila, rada dregala v tržaško obram b
no črto na področju tržaškega Krasa. To področje 
je v statu tih  nazvano Carsia, prebivalci pa carsoli- 
ni, v kolikor niso sploh Crain in Cranzi, kakor tu 
di Benetke na svojem področju Carsie, to se pravi 
s Slovenci. V sta tu tih  nisem  nikjer naletel na izraz 
Slovenci, ki se m u že tedaj ogibajo kakor hudič 
pred  žegnano  vodo.

Slovenski polihistor in rodoljub Janez Vajkard 
Valvazor (1641-1693), avtor obsežnega dela Slava 
vojvodine Kranjske, ki je izšlo leta 1689 v štirih de
belih knjigah v nem ščini z naslovom  D ie ehredes 
Herzogthums Krain, označuje m esto Trst na šte
vilnih zem ljevidih zgolj s krogom kakor ostale kra
je. Po Valvazorju je bil Trst namreč sestavni del voj
vodine Kranjske in s tem  avstrijske državne sk u p 
nosti. Dom enico Rossetti je to dobro vedel, kajti 
svojega oblastnega sogovornika je imel v Ljublja
ni. To je bil grof Saurau. V prim eru nesoglasja pa 
so pritožbe rom ale na cesarski Dunaj.

Rossettijevo obdobje na Tržaškem  nam  nudi 
obilo m ožnosti, da se poglabljam o v zakulisje te
danjega tržaškega dogajanja, pri katerem  je imel 
v drugi polovici preteklega stoletja prebujajoči se 
slovenski živelj važno vlogo.

(dalje)


